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مجلسدوفوریتطرحیراتصویبکردکهمطابقآنمحدودیتهایشدیدهستهایلغومیشود،ایناولینواکنشتهرانبهجنایتاخیراست

طرحایرانبرایخروجازتلهانفعالهستهای
پس از ترور دکتر محسن فخری زاده از دانشمندان برجسته و 

عناصر کلیدی صنعت هسته ای و دفاعی کشور، تحلیل های 

زیادی درباره نوع واکنش ایران در رسانه ها و از سوی کارشناسان 

امنیتی منتشر شد، اظهارنظرهایی که  و  مختلف سیاسی 

قریب به اتفاق شان در یک نقطه با هم اشتراک داشتند؛ »کاهش 

تعهدات ایران در برجام«. نظرات درباره کاهش تعهدات البته 

بیشتر ناظر به مساله نظارت های آژانس بین المللی انرژی اتمی 

بود، چراکه علاوه بر نظارت های بسیار موسع و بی نظیری که 

بازرسان آژانس روی فعالیت های صنعت هسته ای ایران داشته 

و دارند، خیلی ها مبتنی بر آنچه میان ایران و آژانس در این 

سال ها گذشته، معتقدند اطلاعات مربوط به بازرسی ها از ایران 

به صورت گسترده و کانالیزه از آژانس به سمت سرویس های 

جاسوسی غربی اعم از سیا و موساد سرازیر می شود و لذا 

 باید این مسیر هرچه زودتر مسدود شود. این استدلال البته 

علاوه بر نظر آن دسته از کارشناسان و فعالان سیاسی است که 

می گویند چنین اقداماتی علاوه بر موازنه قدرت، در مواجهه 

احتمالی با دولت بعدی آمریکا می توان دست کشور را پرتر از 

قبل کند، اتفاقی که البته برخی معتقدند بسیار قبل تر  باید 

اتفاق می افتاد. 

    تکرار فک پلمب در سال 84

ازایـن رو اولیـن قدم هـا در مجلس بـرای تغییر زمین بازی به نفع 

ایران دیروز برداشـته شـد و با پیگیری نمایندگان مجلس طرح 

اقـدام راهبـردی ایـران برای لغو تحریم هـا که یک فوریت آن 13 

آبان ماه به تصویب مجلس رسـیده و در این مدت برای بررسـی 

جزئیـات بـه کمیسـیون امنیت ملـی رفته بود، با بررسـی مجدد 

در صحـن علنـی دوفوریتـی شـد تـا مسـیر بـرای تحقـق هرچـه 

سـریع تر آن محقـق شـود. در جلسـه علنـی صبـح روز گذشـته 

از ۲۴۶ نماینـده حاضـر، ۲3۲ نفـر بـه دوفوریـت ایـن طرح رای 

داده و آن را به تصویب رسـاندند. 

نکته مهمی که در این خصوص وجود داشت این است که روز 

گذشته مجتبی ذوالنور، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 

که به همراهی جمعی دیگر از نمایندگان متقاضی دوفوریتی 

شدن طرح یادشده بود، یکی از علل اقدام مجلس در این زمینه 

را بی عملی دولت در جریان گام های پنجگانه کاهش تحریم های 

برجامی عنوان کرد و گفت: »برخی گام ها بی خاصیت است و 

برخی دیگر هم اجرا نشد، در این شرایط مجلس هم نمی تواند 

ورود و مطالبه گری کند اما با مصوبه مجلس می توان اجرای 

تکالیف را از دولت مطالبه گری کرد، لذا در این طرح جرم انگاری 

شده که ضمانتی برای اجرای قانون نسبت به افرادی است که از 

اجرای آن امتناع یا استنکاف یا ممانعت می کنند.« اتفاقی که 

البته شباهت بسیار بالایی با فک پلمب صورت گرفته در سال 

8۴ از صنعت هسته ای کشور و پس از بدعهدی های اروپایی ها 

در جریان مذاکرات سعدآباد، بروکسل و پاریس داشت و حالا با 

این رای نمایندگان که به احتمال فراوان در جلسه نهایی صحن 

علنی هم تکرار خواهد شد، دوباره تداعی آن تجربه قبلی را در 

اذهان ایجاد کرده است.

    توقف اجرای پروتکل الحاقی فوری یا مرحله ای؟ 

ظهر دیروز و پس از این تصویب در صحن علنی، طرح یادشده 

دوباره به کمیسـیون امنیت ملی فرسـتاده شد تا علاوه بر فرآیند 

معمولی که در این کمیسیون و در چنین مواقعی برای بررسی 

طرح هـا انجـام می گیـرد، در جلسـه فوق العـاده بعدازظهـر و بـا 

حضـور رئیـس مجلـس و تنی چند از کارشناسـان و نمایندگان، 

طـرح بـا دقت بیشـتری مورد بررسـی قـرار بگیرد. جلسـه ای که 

تا زمان نگارش این متن، بیشـتر از 5 سـاعت به طول انجامیده 

و جمع بنـدی نهایی بالاخره بدسـت آمد. 

در ایـن خصـوص البتـه یـک نکتـه مهـم ایـن اسـت کـه تـا پیش 

از واقعـه اسـفناک روز جمعـه و تـرور دکتـر محسـن فخـری زاده، 

تقریبـا تمامـی 9 مـاده ذکرشـده در ایـن طرح بـه انضمام بندی 

کـه قـرار بـود به منظـور تامیـن مالـی آنچـه پیش  بینی شـده، در 

متـن گنجانـده شـود، مـورد بررسـی اعضـا قـرار گرفته بـود و لذا 

امـکان ارسـال آن بـا همـان کم وکیـف قبلـی به صحـن علنی در 

موعـدی زودهنـگام )با توجه به دوفوریتی شـدن( فراهم بود اما 

مطابق آنچه »فرهیختگان« روز گذشـته و در جریان گفت وگو با 

برخـی نمایندگان کسـب اطلاع کـرد، نمایندگان لزوم تغییراتی 

را مجـددا در ایـن طرح احسـاس کردند.

بررسـی ها در ایـن خصـوص نشـان می دهـد برخـی نماینـدگان 

مجلـس کـه تعدادشـان هـم کـم نبـود، معتقـد بودنـد به دلیـل 

داده  پیشـین  متـن  در  تغییراتـی  بایـد  جمعـه  روز  اتفـاق 

شـود و برخـی قیـود کـه موجبـات طولانـی شـدن اقدامـات 

پیش بینی شـده را فراهـم مـی آورد، کنـار رود. در ایـن خصـوص 

صبح روز گذشته و پیش از جلسه فوق العاده کمیسیون امنیت 

ملی، ابوالفضل عمویی، سـخنگوی کمیسـیون در اظهارنظری 

تاکیـد کـرد که برخـی نمایندگان ایده توقف هرچه زودتر اجرای 

داوطلبانـه پروتـکل الحاقـی را دارنـد، او در این باره گفت: »یکی 

از پیشـنهادهای نمایندگان در طرح دوفوریتی اقدام راهبردی 

بـرای لغـو تحریم هـا، توقـف اجـرای داوطلبانه پروتـکل الحاقی 

اسـت که هنوز این پیشـنهاد در کمیسـیون برای بررسی مطرح 

نشـده اسـت.« البتـه ایـن درحالی اسـت که ابوالفضـل عمویی 

روز قبل و در جریان تجمع دانشـجویان در واکنش به شـهادت 

دکتـر فخـری زاده، در دفـاع از کاهـش نظارت ها و بازرسـی های 

آژانـس توضیحاتـی ارائـه کـرده و آن را ضـروری دانسـته بود. 

پس از این اظهارنظر، گفت وگویی از سـیدمحمود نبویان دیگر 

نماینـده تهـران منتشـر شـد کـه طـی آن او بـا توضیـح جزئیاتی 

از ایـن ایـده نماینـدگان گفتـه بـود: »در بررسـی جزئیـات ایـن 

طـرح، بازدیـد از تمـام مراکـز نظامـی را بـرای بازرسـان آژانـس 

منـع خواهیـم کـرد و دولـت را ملـزم بـه عـدم اجـازه بـه بازدیـد از 

مراکـز نظامـی خواهیم کرد. خـروج از پروتکل الحاقی به معنی 

خروج از برجام نیسـت و اساسـا، برجام مقوله دیگری اسـت.« او 

همچنین در این مصاحبه تاکید کرده بود: »ما علاوه بر بازدید، 

مصاحبـه بازرسـان آژانـس بـا متخصصـان و دانشـمندان را هـم 

ممنـوع خواهیـم کـرد، چـون بی اعتمـادی بـه بازرسـان آژانس 

بـرای ما ثابت شـده اسـت.« 

نکتـه قابل توجـه در ایـن زمینـه البتـه ایـن اسـت کـه نزدیـکان 

دولت همچنان با چنین طرح هایی مخالف هستند و استدلال 

می کننـد کاهـش تعهـدات ایـران در زمینـه نظارت هـای آژانس 

همسـویی بـا اهـداف کسـانی اسـت کـه دکتـر فخـری زاده را به 

شـهادت رسـاندند، از ایـن رو نبایـد در ایـن زمینـه عجلـه کرد. با 

ایـن توصیـف شـاید بتـوان گفت کـه فعلا مخالفت دولـت با این 

بنـد احتمالـی طـرح راهبـردی لغـو تحریم هـا مهم  تریـن مانعی 

اسـت کـه پیـش روی مدافعان طرح یادشـده قـرار دارد. 

در کنــار ایــن مســاله، البتــه نــکات دیگــری هــم وجــود دارد کــه 

بــا توجــه بــه اخبــار و گزارش هــای منتشرشــده دربــاره جلســات 

ــد،  ــث نباش ــل بح ــان مح ــاید آنچن ــت ش ــس و دول ــر مجل اخی

هرچنــد هرکدام شــان اقــدام مهمــی بــرای توســعه تــوازن قــوا 

در عرصــه هســته ای هســتند. بــرای مثــال یکــی از موضوعاتــی 

کــه گفتــه می شــود بــا تفاهــم صورت گرفتــه در کمیســیون بــه 

تصویــب رســیده، مســاله انباشــت مــواد غنی شــده کمتــر از 5 

درصــد اســت، خبــری کــه البتــه پیــش از ایــن از ســوی کاظــم 

غریب آبــادی، نماینــده دائــم ایــران در آژانــس بین المللــی 

انــرژی اتمــی هــم بیــان شــده بــود. دومیــن مســاله راه انــدازی 

آبشــار ســانتریفیوژهای نســل ۶ و همچنیــن انتقــال بخشــی از 

غنی ســازی بــه ســایت نفوذناپذیــر فــوردو اســت کــه درمــورد آن 

هــم توافقاتــی ظاهــرا صــورت گرفتــه و بناســت به ســرعت ایــن 

اقــدام عملیاتــی شــود. لازم بــه ذکــر اســت ظرفیــت باقی مانــده 

از ســایت فــوردو حــدود 1000 ســانتریفیوژ دیگــر اســت کــه 

ــل  ــتگاه های نس ــا دس ــت ب ــدگان بناس ــنهاد نماین ــق پیش طب

ششــم تجهیــز شــود. 

نکتــه دیگــری کــه البتــه در طــرح مجلــس هــم به عنــوان یــک 

مــاده مســتقل آمــده، لــزوم راه انــدازی کارخانــه تولیــد اورانیــوم 

فلــزی اســت، محصولــی اســتراتژیک کــه کاربردهــای متنوعــی 

در صنایــع مختلــف دارد و تولیــد آن هــم به عنــوان یک محصول 

راهبــردی می توانــد کمک حــال ایــن روزهــای سیاســت و 

دیپلماســی در کشــور باشــد. 

مالکشـریعتی،نمایندهمردمتهراندرمجلسشـورای

اسـامیودبیـرکلجمعیـترهپویـانانقـاباسـامی

پـسازتـرورشـهیدمحسـنفخـریزاده،دانشـمند

هسـتهای،درتوئیتـیاعـامکـردتکمیـلمشـخصات

شـهیدفخریزادهبرایدشـمندرخالمذاکراتبرجام

صـورتگرفتهاسـت.برایبررسـیجزئیـاتاینموضوع

بهسـراغنماینـدهمـردمتهـراندرمجلـسرفتیـمکـه

مشـروحآندرادامـهآمـدهاسـت.

شمادرتوئیتاخیرخودازتکمیلمشخصاتشهید

فخریزادهبرایدشمندرخالمذاکراتبرجامخبر

دادید،دربارهجزئیاتاینموضوعونحوهدرزاین

اطاعاتبیشترتوضیحدهید.

آقای فخری زاده از مدت ها قبل در لیست مورد انتظار آژانس 

بین المللی انرژی اتمی، سرویس های جاسوسی و سازمان ملل 

و شورای امنیت بود و همه این نهادها تحت نظر سرویس های 

جاسوسی کار می کنند یا با آنها مرتبط هستند.

    ممانعت ایران برای انجام مصاحبه

 با شهید فخری زاده

آنهـا در مقاطـع مختلـف از ایـران تقاضـا کردنـد کـه اطلاعـات 

از دانشـمندان مـا ازجملـه شـهید فخـری زاده  بیشـتری 

دراختیارشـان قـرار گیـرد، ازجملـه در قطعنامه 17۴7 در سـال 

۲007 اسم و مشخصات ایشان آمده و ذکر شده که البته در آن 

زمان ایران با انجام مصاحبه با این شهید، ممانعت کرده است.

دقیقادرچهمقطعزمانیبود؟

سـال ۲007 مطابق سـال 1385 و پیش از دولت آقای روحانی 

بوده است؛ بنابراین قبل از دولت آقای روحانی هم آنها متقاضی 

مصاحبه با آقای فخری زاده بودند و اسـم ایشـان را داشـتند ولی 

ایـران بـا اینکـه کارشناسـان آژانـس بـا ایـن افـراد رودررو شـوند، 

مخالفت کرد.

تااینکهدرزمانبرجامایناتفاقرخداد؟

در زمان مذاکرات برجام این تقاضا مجددا مطرح شد، زمانی که 

آمانو به ایران آمد بنده به عنوان مشاور رئیس کمیسیون برجام در 

جلسه ای که با مجلس داشت، حضور داشتم.

    مصاحبه با شـهید فخری زاده ازجمله شـرایط 

آژانـس بـرای ارائـه گـزارش بسته شـدن پرونـده 

پـی ام دی ایـران بود 

 البته در آن جلسه مجلس این بحث مطرح نشد اما بعدا مشخص 

شد آمانو و تیم همراه او که دو نفر از آنها جاسوسان سرویس سیا 

و سرویس اطلاعاتی فرانسه بودند، شرط کرده بودند پرونده 

پی ام دی ایران بسته نخواهد شد مگر اینکه این مصاحبه صورت 

گیرد. البته تقاضای اول آنها مصاحبه مستقیم بود اما بعدا توافق 

کردند به صورت مکتوب با ایشان مصاحبه کنند و از این رو به صورت 

غیرمستقیم با ایشان مصاحبه ای انجام شد.

 ایناطاعاتدرخالمذاکراتبرجامچگونهتکمیلشد؟

همان طور که در گزارش آژانس انرژی اتمی در دسامبر ۲015 

عنوان شده است اطلاعات دقیق تری از ایشان دریافتند، لذا 

جمع بندی من این است که در خلال مذاکرات برجام اطلاعات 

سرویس های جاسوسی نسبت به آقای فخری زاده بسیار کامل تر 

شده است. بنابراین شهید فخری زاده را از قبل یعنی سال ۲007 

یا قبل آن می شناختند و در آن زمان متقاضی بودند با ایشان 

صحبت کنند ولی ایران موافقت نکرده بود. زمانی موافقت شد که 

مصاحبه با ایشان به صورت غیرمستقیم انجام شود که مذاکرات 

برجام در جریان بود و آمانو در تهران حضور داشت.

باتوجهبهایننکات،خروجازپروتکلالحاقیچقدر

میتواندواکنشمناسبیازطرفایرانباشدواساسانظر

دولتدراینزمینهبهنظرشماچهخواهدبود؟

نظــر دولــت را بایــد از دولــت بپرســید ولــی به عقیــده مــن راهکار 

خاتمــه اجــرای پروتــکل الحاقی به عنــوان گام اول بــرای حرکت 

در مســیر پاســخ قاطــع، بازدارنــده و متناســب و فــوری تلقــی 

ــکا و  ــی آمری ــناخت فعل ــن کار ش ــا ای ــت ب ــود و لازم اس می ش

رژیم صهیونیســتی را از الگــوی رفتــاری ایــران کــه در ذهــن آنهــا 

شــکل گرفته، دگرگــون کنیــم.

بنابراین ما باید دشمنان را با تصمیمات جدید خود در مواجهه 

قاطع با تهدیدات امنیتی و اقدامات خصمانه روبه رو کنیم که از 

این رو گام محکم و خوبی برای شروع تعاملات دوره جدید خواهد 

بود؛ گرچه پاسخ روی زمین را نهادهای مسئول دیگر خواهند داد.

نمایندهمردمتهرانبه»فرهیختگان«خبرداد

مصاحبهباشهیدفخریزادهازشروطآژانسبرایبستهشدنپروندهPMDایرانبود
تکالیفمجلسبرایدولتذیلطرحدوفوریتی

رســـیدن بـــه ســـطح تولیـــد 

ـــرم  ـــل 120 کیلوگ ـــالانه حداق س

اورانیـــــوم بـــا غنای 20 درصــــد 

در تاسیســـات فـــوردو

1
 غنی سـازی و ذخیره سـازی مـواد 

تـا درجـه غنای مناسـب، بـا حداقل 

1000 عدد ماشین 2m-IR در بخش 

زیرزمینـی تاسیسـات نطنـز ظرف 

مـدت 3 مـاه عملیات

3
رسیـــدن بــــه ظــــــــــرفیــت 

اورانیـوم  تولیـد  و  غنی سـازی 

غنی سازی شـده بـا سـطح غنـای 

کمتـر از 5 درصـد به میـزان ماهانـه 

حداقـل 500 کیلوگـرم

۲

ارائه گزارش به مجلس از اجرای احتمالی تعهدات 1+4 در 

رفع تحریم های هسته ای، نظامی، حقوق بشری و...

10
مجازات مستنکفین از اجرای این قانون به تناسب به طبقات 

4 تا 7 طبقات مجازات تعزیری قانون مجازات اسلامی

11

انتقـال غنی سـازی و تحقیـق و 

توسـعه بـا ماشـین های IR-6 بـه 

تاسیسـات فـوردو بـا حداقـل 164 

ماشـین از ایـن نـوع  و توسـعه تـا 

انتهـای سـال 1399 به 1000 ماشـین 

بهره برداری از کارخانه

 تولیـد اورانیــوم فلـزی

 در اصفهــان طی 5 ماه

۴ 5 ۶

احیای رآکتور 40 مگاواتی

آب سنگین اراک

ظرف مدت 4 ماه

9
توقــف اجــرای پروتــکل الحاقــی 

ــدم  ــورت ع ــاه درص ــس از 2 م پ

بازگشــت روابــط بانکــی ایــران و 

فــروش نفــت

8

توقف

 دسترسی های نظارتی

 فراتر از پروتکل الحاقی

7
طراحـی و سـاخت یـک رآکتـور 

آب سـنگین 40 مگاواتی جدید با 

هدف تولیـد رادیوایزوتوپ های 

بیمارستانی

  یادداشت شفاهی

رامینمهمانپرستسخنگویاسبقوزارتامورخارجهوسفیرپیشین

ایراندرلهستانولیتوانیدرگفتوگوبافرهیختگانبهبررسیواکنش

احتمالیایرانبهترورشهیدفخریزادهمبنیبرخروجازپروتکلالحاقی

وتاثیراتآندرروابطبینالمللیجمهوریاسامیپرداخت.

اینگفتوگوبهصورتیادداشتشفاهی،ازنگاهتانمیگذرد.

در مساله اخیر ترور دو موضوع را باید در کنار هم بررسی کنیم، مساله اول انجام 

ترور یک دانشمند کشورمان است که این برخلاف همه اصول انسانی، اخلاقی 

و آداب عرف بین الملل و همچنین برخلاف تمام ادعاهایی است که کشورهای 

غربی در زمینه حقوق بشر داشـــته اند و متاسفانه درقبال چنین جنایاتی نیز 

سکوت کرده  و در عین حال در پشت صحنه از این جنایت حمایت می کنند. 

وقوع مساله ترور می طلبد که ما اقداماتی را در داخل و خارج کشور انجام دهیم، 

بنابراین یک بحث مربوط به مسائل امنیتی داخل کشور است که باید رسیدگی 

شـــود تا جلوی تکرار این حوادث گرفته شود و بخش دوم به این برمی گردد که 

در دنیای غرب وقتی در مقابل چنین جنایاتی سکوت می کنند ما چه اقداماتی 

باید برای روشن کردن افکار عمومی انجام دهیم؟ 

مســـاله دیگر این اســـت که در مجامع حقوقی و قضایی بین المللی باید این 

پرونده ها مطرح و پیگیری شـــود تا همیشه دســـت پر باشیم چراکه کشور ما 

در مقابل تروریسم مظلوم واقع شده و تروریسم دولتی رسماً این ترورها را انجام 

می دهد ولی هیچ گاه آنها را به مرحله رسیدگی حقوقی در نهادهای بین المللی 

نمی کشانیم و رسواشان  نمی کنیم.

    وقتی جنگی هدفمند را شروع می کنند، باید آمادگی دریافت 

پاسخ هم داشته باشند

این موارد ضعف هایی اســـت که در قبال تـــرور وجود دارد، ضمن اینکه وقتی 

آنها جنگی هدفمند را شـــروع می کنند، باید آمادگی دریافت پاسخ آن را هم 

داشـــته باشند و از این رو درمقابل اقدام متقابل نباید شکایتی کنند یا نقدی 

داشته باشند.

مساله دیگر ارتباط این ترور با بحث فعالیت های هسته ای کشور است، کسانی 

که مخالف پیشرفت کشور ما و دسترسی ایران به دانش پیچیده هسته ای بوده و 

هستند، فکر می کنند دسترسی به این علوم پیشرفته می تواند در جهت توسعه 

کشور در مقاصد صلح آمیز نقش جدی داشته باشد و از این رو سعی می کنند 

از راه های مختلف جلوی این فعالیت ها را بگیرند که یکی از آن اقدامات زشت 

و غیرانسانی، جنایات و ترورهایی است که صورت می گیرد.

    تمام ادعاهای طرف مقابل در پرونده هسته ایران مبتنی بر 

اطلاع رسانی منافقین بوده است

بنابراین این اقدام پاسخی در رابطه با فعالیت هسته ای خواهد داشت، از سوی 

دیگر ما بارها اعلام کرده ایم فعالیت های هسته ای کشورمان صلح آمیز است و 

عضو سازمان بین المللی انرژی اتمی و عضو NPT هستیم، از این رو تاکنون ما به 

تعهدات خود عمل کرده ایم و هیچ نشانه ای از انحراف در فعالیت های صلح آمیز 

هســـته ای مان وجود ندارد. بنابراین اگر طرف مقابل ادعایی کرد، غیرمستند 

بوده و هیچ کدام ثابت نشده و همه برمبنای اطلاع رسانی منافقین بوده است.

در رابطه با فعالیت هســـته ای اگر قرار اســـت ما بر تعهدات باقی باشیم باید از 

حقوق و امتیازات آن هم برخوردار باشیم. بدون بحث برجام هر کشوری عضو 

ســـازمان بین المللی انرژی اتمی می شود و معاهده NPT را می پذیرد درقبال 

تعهـــدات خود باید از فناوری های روز دنیا، خرید مواد اولیه و لوازمی که مورد 

 احتیاج اســـت، بهره مند باشـــد که ما مشـــاهده می کنیم با اغراض سیاسی

 بهره گیری ما از این امتیازات گرفته شده است.

در برجام قرار بر این شـــد که این ابهامات یک بار برای همیشـــه کنار گذاشته 

شود و کشورهای 1+5 به نمایندگی از جامعه بین المللی با محوریت اتحادیه 

اروپا این بحث را مطرح کردند و بنا شد ما برای مدت زمان محدودی تعهداتی 

را بپذیریـــم و برخی از این تعهدات به صورت داوطلبانه و فراتر از آن وظایف ما 

همچون پروتکل الحاقی انجام شود و در قبال این اقداماتی که انجام می دهیم 

فضای روابط اقتصادی ما باز شده و تحریم ها برداشته شود.

    برای پذیرفتن بازرسی ها باید احتیاط بیشتری می کردیم

با این توصیه ها، می توان چنین جمع بندی کرد که ما تا کنون به تعهدات خود 

پایبنـــد بوده ایم و حتی فراتر از تعهدات خود پروتکل الحاقی را داوطلبانه اجرا  

کرده و اجازه دسترسی بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی را به مکان ها و 

افراد داده ایم. در این خصوص شـــاید احتیاط بیشتر و فراتری لازم بود ولی ما 

فقـــط برای این که بهانه را از طرف مقابل بگیریم این اقدام را انجام دادیم. در 

مقابل به جای اینکه اتهامات برطرف و  تحریم ها رفع شـــوند و همچنین شاهد 

 همکاری بین المللی برای پیشـــرفت ایران در زمینه فعالیت های هســـته ای

 صلح آمیز یا سایر زمینه ها باشیم، مشاهده می کنیم ما را تحریم و تهدید کرده 

و دایره ادعا و خواسته های  خود را هر روز وسیع تر می کنند. 

در چنین شرایطی حتی اگر بایدن بخواهد به شعار خود یعنی بازگشت به برجام 

عمل کند باز هم او و وزیر خارجه پیشنهادی وی ادعاهایی دارند که شرط های 

جدید را به توافق اضافه کنند، برای مثال بحث های موشـــکی و منطقه ای را 

مطرح می کنند که اصلًا ربطی به آنها و برجام ندارد. 

در کنار همه این فشارها و تهدید شاهد هستیم ترور دانشمندان ما همچنان 

در دســـتور کار قرار دارد و ســـکوت مرگباری هم بر دنیای غرب و نهادهایی که 

وظیفه دارند این موضوعات را پیگیری کنند حاکم اســـت.  در چنین شرایطی 

طبیعی اســـت که عکس العمل مسئولین کشور ما در داخل این باشد که این 

تعهدات اضافه را انجام ندهند، اساســـا چه دلیلی دارد یکسری محدودیت را 

بپذیریم ولی در مقابل خواسته های طرف مقابل دائماً افزایش یابد.

    باید برجام را تمام شده تلقی کنیم

لذا من فکر می کنم از برجام چیزی جز یک پوسته باقی نمانده است. هم طرف 

امریکایی تلاش خود را برای تخریب آن انجام داده و هم کشورهای اروپائی با 

عدم اقدام مناســـب در مقابل رفتار غلط و غیرمنطقی دولت ترامپ این امر را 

نشان داد و الان هم بایدن با انبوهی از شرط و شروط بخواهد وارد برجام شود 

از اینرو پاســـخ در داخل کشور ما مشخص است و باید این برجام را تمام شده 

تلقی کنیم. برهمین اســـاس اگر قرار باشـــد برجامی در کار نباشد هیچ تعهد 

اضافه ای نباید داشته باشیم و حتی در حضور خود در آژانس بین المللی انرژی 

اتمی و NPT و امتیازاتی که باید دریافت کنیم، ارزیابی مجدد داشته باشیم. 

اگر قرار اســـت برجام احیا شود نباید شرط و شروطی در کار باشد و بلافاصله 

باید تحریم ها برداشته و روابط اقتصادی و همکاری کشورهای مختلف با کشور 

ما باید کاملًا به شرایط عادی برگردد . همچنین پرونده ما از دستور کار شورای 

حکام خارج و با ما باید مثل کشور عضو عادی آژانس بین المللی انرژی اتمی 

رفتار شود. در چنین شرایطی ممکن است کشور ما برای اعتمادسازی برخی 

اقدامات داوطلبانه را انجام دهد و زمینه تقویت برجام و همکاری ها فراهم شود. 

حضوردرNPTرامجددابررسیکنیم

برایپذیرفتنبازرسیهادربرجامبایداحتیاطبیشتریمیکردیم


